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تهیه میلگرد در سفر به ترکیه
در ســـفری کـــه برای اجلاس مشـــترک 
بیـــن ایـــران و ترکیـــه بـــه آنـــکارا رفتـــه 
بودیم، من هم همراه هیأت جمهوری 
اســـلامی ایران بـــودم. ریاســـت هیأت 
آقـــای مهنـــدس  بـــه عهـــده  ایرانـــی 
میرحســـین موســـوی، نخســـت  وزیـــر 
وقت، بـــود و آقایـــان مجید قاســـمی، 
بهزاد نبـــوی، دکتر ولایتی، تعـــدادی از 
وزرا و تعـــدادی از مدیـــران عامل مراکز 
تهیه  و توزیـــع کالاها نیز همـــراه هیأت 
بودند. روز اول مـــن با مدیرعامل یکی 
از کارخانجـــات فـــولاد و تولید میلگرد و 
تیرآهـــن و مقاطع فلـــزی مذاکره کردم 
و گفتـــم فعـــلاً ۳۰ هـــزار تـــن میلگـــرد 
آجـــدار گرید 6۰  یا معادل A۳ روســـی، 
از نمره 1۰ تـــا ۳۲ می خواهم. تا ۲۰۰ هزار 
تن هـــم خریـــد خواهم کرد مشـــروط 
به اینکـــه کیفیـــت و قیمت و شـــرایط 
تحویـــل و پرداخت مورد قبول باشـــد. 
به هیـــچ وجه کمیســـیون نمی  خواهم 
و اجـــازه هـــم نمی دهـــم که به کســـی 
کمیســـیون بدهیـــد؛ لـــذا پایین ترین 
نـــرخ را بدهیـــد و اگـــر قبـــول کـــردم، 
ظـــرف ۲ هفتـــه گشـــایش اعتبـــار می  
کنم. مدیرعامل کارخانـــه فولاد گفت: 
در ایـــن شـــرایط اگـــر بتوانیـــد تا ســـه 
ماه هم گشـــایش اعتبار انجـــام دهید 
خوب اســـت. من گفتم ظرف ۲ هفته 
LC را بـــاز می  کنـــم و شـــما بـــه  فوریت 
با کشـــتی بـــار را طبـــق این لیســـت به 
بندرعبـــاس بفرســـتید. قـــرارداد را بـــر 
مبنای تنی ۳۰5 دلار تحویل بندرعباس 
بســـتم و شـــب به اتـــاق آقای نخســـت 
 وزیـــر رفتـــم و ماجـــرا را گفتـــم و تأیید 
کتبـــی و دســـتور ایشـــان را خطاب به 
آقـــای مجید قاســـمی، رئیس کل بانک 
مرکـــزی گرفتم. همان شـــب بـــا آقای 

مجیـــد قاســـمی رئیس بانـــک مرکزی 
هم حضـــوری صحبت کردم و دســـتور 
کتبـــی ایشـــان را نیز گرفتـــه و صبح به 
تهـــران فاکس کـــردم و نفراتـــی را برای 
پیگیـــری در وزارت بازرگانـــی برای ثبت 
سفارش و پیگیری کار در بانک مرکزی 
تعییـــن کـــردم و آنهـــا با جدیـــت کار را 
دنبـــال کردند و ظرف مـــدت یک هفته 
اعتبار اســـنادی )LC( باز شـــد و 4۰ روز 
بعد کشـــتی ۳۰ هـــزار تـــن میلگردهای 

آجـــدار را در بندرعبـــاس تخلیه کرد.
وقتی خبـــر این کار را به آقای نخســـت 
 وزیر دادم، ایشـــان پرسیدند میلگردها 
در بندرعبـــاس تنی چند شـــد؟ گفتم: 
تنـــی ۳۰5 دلار آن  هـــم میلگـــرد آجدار 
گریـــد 6۰ امریـــکا یـــا A۳ روســـی که از 
کـــه در ســـاخت  و   A۲ میلگردهـــای 
ســـازهای روی زمین و متعارف مصرف 
دارد، گران  تـــر اســـت. ایشـــان گفتند: 
مرکز تهیـــه  وتوزیع فلـــزات دومیلیون 
A۳ از ترکیـــه در  A۲ و  تـــن میلگـــرد 
همین ســـفر خریده  اند تنی ۳45 دلار. 
من گفتـــم: مـــن کمیســـیون نگرفتم 
و اجـــازه نـــدادم به کســـی کمیســـیون 
بدهنـــد. آقـــای نخســـت  وزیر بـــا وزیر 
اطلاعـــات و وزیـــر بازرگانی و حراســـت 
ی  جمع  بنـــد و  شـــتند  ا گذ جلســـه 
جلســـه بـــه دســـتگیری مدیرعامـــل و 
تعـــدادی از اعضـــای هیـــأت  مدیـــره و 
مدیـــران مرکز تهیـــه  و توزیـــع فلزات و 
عـــودت کمیســـیون  های اخذ شـــده یا 

تعهدشـــده منجر شـــد.

وزیر واقعی
یک روز آقـــای مهنـــدس کازرونی، وزیر 
مســـکن  و شهرســـازی، بـــدون هیـــچ 
اطـــلاع قبلی بـــه دفتر مـــن در خیابان 
میرعمـــاد آمـــد و گفـــت: مـــن امـــروز 

ساخت ایستگاه های سریع السیر ریلی در کشور
ج - مهرشهر - هشتگرد - آبیک قزوین را در سال ۱3۶۶ بر مبنای سرعت 300 کیلومتر در ساعت  توضیح دادم که مسیر تهران - کر

طراحی و از تهران تا مهرشهر را نیز ساخته  ام. مسیر تهران مشهد را نیز با شرکت CITIC برای سرعت 430 کیلومتر در ساعت، مثل 
قطار سریع  السیر پکن - شانگهای که هزار کیلومتر مسیر را با سرعت ظرف سه سال ساخته  اند، مذاکره و تفاهم نامه ابتدایی 
را با آستان قدس رضوی و این شرکت امضا کرده  ایم ؛ لذا پیشنهاد و توصیه قوی می  کنم سرعت تهران - قم - اصفهان را همان 

300 کیلومتر در ساعت نگه داریم، چون در هزینه و زمان بندی اجرا تأثیر زیادی ندارد. ولی اگر راه  آهن سریع  السیری که از قم 
می  آید، از نزدیکی فرودگاه امام خمینی)ره( درون تونلی با گابری مناسب برود، بدون نیاز به کاهش سرعت، با همان سرعت بین 
250 تا 300 کیلومتر وارد تهران شده و عملاً از زیر زمین به راه آهن سریع  السیر تهران مشهد - تهران - قزوین وصل می شود و عملاً 

استان های تهران البرز، قزوین ، قم، سمنان، گلستان و خراسان را به هم وصل می کند و با کاهش جدی نیاز به حمل  و نقل 
هوایی و جاده  ای و سرعت و ایمنی تردد بین مشهد - تهران - اصفهان - قزوین و ایستگاه  هایی که در مسیر، در شهرها طراحی و 

احداث خواهند شد، تحولی جدی و اساسی در حمل  و نقل کشور رقم خواهد خورد.

ـــرش بـ

تاریخ شفاهی

اصغـــر ابراهیمی اصـــل در جلد نخســـت کتـــاب »ســـال های بی حصـــار« خاطرات 
گوناگونـــی را از دوران کودکـــی و تحصیل خـــود در ایران و امریکا بیان کرد. ســـپس 
وی بـــه دوران انقاب اســـامی و مســـئولیت های مختلف خود از فرمانـــداری اهواز 
تا اســـتانداری ایام و آذربایجـــان غربی پرداخت و مســـائلی را درباره جنگ تحمیلی 
ح کرد. ابراهیمی اصـــل در شـــماره های اخیر به مدیرعاملـــی مترو تهران و فراهم شـــدن مقدمات ســـاخت مترو  مطـــر

اشـــاره و عنـــوان کرد که متـــرو تهران با چـــه چالش هایی مواجه بود و در نهایت کار ســـاخت آن شـــروع شـــد.

بـــا چـــرخ روی ریـــل 616 کیلومتـــر در 
ساعت اســـت و تکنولوژی برای حرکت 
از تونل ها بـــا ســـرعت 15۰۰ کیلومتر در 
ســـاعت در مرحله پایلـــوت و اقتصادی 
شـــدن اســـت. ما اگـــر امـــروز بـــا اراده 
جدی سیاســـی و اجرایی، مسیر تهران 
به مشهد را با ســـرعت 4۳۰ کیلومتر در 
ســـاعت شـــروع کنیم و ظرف حداکثر 
چهـــار ســـال آن را تمـــام کنیـــم از نظر 
ملـــی کار بـــزرگ و ارزشـــمندی اســـت، 
ولـــی این ســـرعت مربـــوط به 1۰ ســـال 
گذشـــته اســـت و تا بســـازیم، ســـرعت 
حرکـــت قطارها با حفظ ایمنی و راحتی 
و قیمت ها مرز 6۰۰ کیلومتر در ســـاعت 

را پشـــت ســـر خواهند گذاشت.

زنده  به  گور
وقتـــی کار متـــرو را شـــروع کردیم آقای 
بهزاد نبـــوی من را دیدنـــد و گفتند که 
چـــه  کار  داری می کنـــی؟ یک جنـــازه را 
روی کولـــت گذاشـــتی و راه افتـــادی. 
مرتـــب می  گویـــی متـــرو، متـــرو. من 
عرض کردم که ایـــن جنازه را وقتی من 
از قبر درآوردم، دیدم زنده اســـت. زنده  
به  گـــورش کـــرده بودند، نمـــرده بود. 
پروژه ای کـــه ۲۳۰۰ متـــر از تونل  هایش 
را ســـاخته بودنـــد و ایـــن  همـــه نیاز به 
آن بـــوده، تصمیـــم گرفته بودنـــد اجرا 
نکنیـــم، دربـــاره این مســـأله شـــما بد 
تصمیم گرفتیـــد و آن را متوقف کردید 
و کشـــور چهار پنج ســـال متضرر شد. 
برای اطـــلاع شـــما می گویـــم آن ۲۳۰۰ 
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همان شب با آقای مجید 
قاسمی رئیس بانک 
مرکزی هم حضوری 

صحبت کردم و دستور 
کتبی ایشان را نیز گرفته 
و صبح به تهران فاکس 

کردم و نفراتی را برای 
پیگیری در وزارت بازرگانی 

برای ثبت سفارش و 
پیگیری کار در بانک مرکزی 

تعیین کردم و آنها با 
جدیت کار را دنبال کردند 

و ظرف مدت یک هفته 
اعتبار اسنادی )LC( باز شد 
و 4۰ روز بعد کشتی ۳۰ هزار 
تن میلگردهای آجدار را در 

بندرعباس تخلیه کرد

قم - اصفهان را همـــان ۳۰۰ کیلومتر در 
ســـاعت نگه داریم، چـــون در هزینه و 
زمان بنـــدی اجرا تأثیـــر زیـــادی ندارد. 
ولـــی اگر راه  آهـــن سریع  الســـیری که از 
قـــم می  آیـــد، از نزدیکی فـــرودگاه امام 
خمینی درون تونلی با گابری مناســـب 
برود، بدون نیاز به کاهش ســـرعت، با 
همان ســـرعت بین ۲5۰ تا ۳۰۰ کیلومتر 
وارد تهـــران شـــده و عمـــلاً از زیر زمین 
به راه  آهن سریع  الســـیر تهران مشـــهد 
- تهـــران - قزویـــن وصـــل می  شـــود و 
عملاً اســـتان  های تهران البرز، قزوین 
، قم، ســـمنان، گلســـتان و خراســـان 
را بـــه هـــم وصـــل می  کند و بـــا کاهش 
جدی نیـــاز به حمـــل  و نقـــل هوایی و 
جاده  ای و ســـرعت و ایمنـــی تردد بین 
مشـــهد - تهـــران - اصفهـــان - قزوین و 
ایســـتگاه  هایی که در مسیر، در شهرها 
طراحی و احداث خواهند شد، تحولی 
جدی و اساســـی در حمل  و نقل کشور 

رقم خواهـــد خورد.
آقـــای مهنـــدس آخوندی پرســـید: چه 
موقع مســـیر تهـــران تا قزویـــن را با این 
شعاع قوس و شـــیب برای سرعت ۳۰۰ 
کیلومتـــر در ســـاعت طراحـــی کردی؟ 
گفتـــم: ســـال 1۳66. آقـــای آخونـــدی 
گفت: حالا فهمیدم ما ســـر کار هستیم 
و تو در واقع برنامه توســـعه حمل  و نقل 
ریلی را نوشـــته ای و اجرا کرده  ای و داری 
دنبال می  کنی. پاســـخ دادم: ســـرعت 
۳۰۰ کیلومتر در ســـاعت ســـرعت ســـی 
ســـال پیش بود، امروز سرعت حرکت 

فهمیدم که تـــو وزیر واقعی مســـکن  و 
شهرسازی هســـتی و ما سرکار هستیم. 
مـــن گفتـــم: خواهـــش می  کنـــم آقای 
مهنـــدس ایـــن چـــه حرفی اســـت که 
می  زنیـــد. ایشـــان گفـــت: مـــن امـــروز 
متوجـــه شـــدم خطـــوط 1 و ۲ و ۳ و 4 
متـــرو خط تهـــران - کـــرج -مهرشـــهر 
- هشـــتگرد تـــا آبیک و قزویـــن و محل 
ایســـتگاه  ها معماری و شهرسازی آینده 
تهـــران و کـــرج و قزویـــن و شـــهرری و 
ورامیـــن و حومه را تعییـــن می  کند و تو 
عمـــلاً چراغ خاموش ایـــن آینده ای که 
در ذهنـــت طراحـــی کـــردی، زیرزمین 
ساخته ای و ما در شورای عالی مسکن  
و شهرسازی یا در شـــهرداری و سازمان 
ترافیک بایـــد دنبال تـــو بدویم. ضمن 
اینکـــه خیلـــی شـــفاف بگویـــم در این 
کار بـــزرگ اصـــلاً ما نقش نداشـــته ایم، 
امـــا می  خواهـــم بفهمـــم کـــه برنامـــه 
شـــما چیســـت و در حـــد تـــوان نیز با 
هماهنگـــی، اصـــول کار را پیش  ببریم.
همان روز جلسه  ای دوساعته داشتیم 
و مـــن مبانـــی و مفروضـــات طراحی و 
اولویت  بنـــدی اســـتراتژی  ها، اهداف، 
را توضیـــح  و تکنیک هـــا  تاکتیک هـــا 
دادم و بـــه ســـؤالات آقـــای مهنـــدس 
کازرونـــی نیـــز پاســـخ دادم. از آن روز 
رفاقت قبلـــی ما به صمیمیت و محبت 
بیشـــتری تبدیل شـــد و ایشـــان از من 
بـــرای اظهارنظـــر روی طرح های جامع 
معماری  و شهرســـازی شـــهر تهـــران و 
شـــهرهای مهم نظرخواهی می کرد و در 
برخی از جلسات ارائه توسط مشاوران 
و مهندســـان مشـــاور طراح، از من هم 
دعوت می  کـــرد. البتـــه آقـــای کازرونی 
نامـــه  ای به آقای نخســـت  وزیر نوشـــته 
بـــود کـــه کار بایـــد از خـــارج از تهـــران 
شـــروع شـــود و انجام کار از داخل شهر 

ممکن نیســـت و آقـــای نخســـت  وزیر 
هم دســـتور داده بـــود که وزیر کشـــور 
جلســـه مجمع عمومـــی بگذارند و این 
نامه آنجا مطرح و تصمیم  گیری شـــود، 
اما مـــا برخلاف آن نظریـــه چون هدف 
پناهگاهـــی داشـــتیم، کار را از داخـــل 
شـــهر شـــروع کردیم. ایـــن موضوع در 
جلســـه  ای که به  اتفاق فرمانده قرارگاه 
ســـازندگی خاتـــم  الانبیـــا در دفتر آقای 
مهنـــدس عبـــاس آخونـــدی وزیـــر راه 
 و مســـکن بـــرای پیگیری مســـائل فی 
مابین وزارت راه  و مســـکن و شهرسازی 
و قـــرارگاه خاتـــم  الانبیا برگزار شـــد نیز 
رخ داد. بحـــث راه  آهن ســـریع  الســـیر 
برقـــی اصفهان - قم تهران مطرح شـــد 
و اینکه اگـــر ســـرعت را از ۳۰۰ کیلومتر 
در ســـاعت به ۲۰۰ کیلومتر در ســـاعت 
تقلیل دهنـــد، هزینه هـــا در زمان اجرا 
چـــه خواهد شـــد. مـــن توضیـــح دادم 
که من مســـیر تهران - کرج - مهرشـــهر 
- هشـــتگرد - آبیـــک قزوین را در ســـال 
1۳66 بر مبنای سرعت ۳۰۰ کیلومتر در 
ســـاعت طراحی و از تهران تا مهرشـــهر 
را نیز ســـاخته  ام. مســـیر تهران مشهد 
را نیز با شـــرکت CITIC برای ســـرعت 
4۳۰ کیلومتـــر در ســـاعت، مثـــل قطار 
سریع  السیر پکن - شـــانگهای که هزار 
کیلومتر مســـیر را با ســـرعت ظرف سه 
سال ســـاخته  اند، مذاکره و تفاهمنامه 
اولیه را با آســـتان قدس رضـــوی و این 
شـــرکت امضا کرده  ایم ؛ لذا پیشـــنهاد 
و توصیـــه قوی می  کنم ســـرعت تهران- 

  وقتی کار مترو را شروع کردیم آقای بهزاد نبوی من را دیدند و 
گفتند که چه  کار داری می کنی؟ یک جنازه را روی کولت گذاشتی و 

راه افتادی، دارید وقت تلف می  کنید

بهزاد نبوی مخالف 
ساخت مترو بود


